

НВО ШКОЛА МИРА КРАГУЈЕВАЦ

Трг слободе 1 / 4 34000 Крагујевац Тел/фах :034 315 078 ; 332 767; 063 8 150 989

www.skolamira.org.rs e-mail:; skolamira@gmail.com



2014. 🧼 РЕСУРСНИ ЦЕНТАР ЗА ИМПЛЕМЕНТАЦИЈУ НАЦИОНАЛНЕ СТРАТЕГИЈЕ ЗА МЛАДЕ

View on the dissertation of Svetlana Lebedeva VIKTOROVNA, titled "The school issues as a factor of development of media education in contemporary Russia"

We, colleagues from Serbia of Svetlana Lebedeva VIKTOROVNA, with the greatest pleasure we received the news, that she had prepared a very serious and important dissertation called "School issues as a factor of development of media education in contemporary Russia." With colleague Svetlana Lebedeev we had for several years excellent cooperation on the issue of the school newspaper in our schools, as well as the exchange of experiences, how should educate young journalists. This opinion comes from far and brotherly Serbia, from the city of Kragujevac, the first Serbian capital. It has always been and remains the cultural center of Serbia. In our town was published the first newspaper in Serbia titled "Novine srbske" (Newspaper of Serbia). Our city was the center of gathering the most famous writers, journalists and other cultural intelligence of Serbia. In our city, and our Ecole Polytechnique (www.politehnicka.kg.edu.rs), which this year celebrates its anniversary -160 years of its existence. Way back in 1938, appeared the first school newspaper in the country, under the name "OUR LIFE", and it goes out today. Several prominent journalists, writers and kultirnih workers in today's Serbia, they have made their first steps just in our newsroom school magazine. We were extremely happy, when we met a number of years ago colleague Svetlana Lebedev through her highly professional work with young people in the school newspaper KLAS, which has repeatedly won significant awards in many competitions in the Russian Federation.

We agree with colleague Svetlana that during information technology the world will never be as before. Experts say that the world GOVERNS THAT ONE, WHICH HAS INFORMATION.. In so altered the modern world of media, education of young people is very important. First, the motivation of young people to be involved in the creation and design of educational issues and in all kinds of forms, from print to electronic. The dissertation of colleague Lebedeeva we especially impressed, when she gave a historical overview of the development of media education in Russia, as well as printed editions, some of them first were written even by hand. A similar, but not identical situations was in Serbia. Many intellectuals were beginning their first literary and cultural steps in the school newspapers, which was crucial for their career, and many of them are proud of that in their biographies. And then in Serbia, as well as in Russia, came to a halt, both in media education of young people, as well as the issuance of the school newspaper. It can be said that with the advent of the great features that gave information technology, begins a new, great and unstoppable wave of interest in the all kinds of media and perceptions of high value information, not only for our two countries but for the whole world. In the context of this philosophy, Thomas Friedman comes up with new and important dates - WORLD IS FLAT! Information technologies gave the same creative opportunities for all creative people in the world. In this context, media education of young people is extremely important, as well as experts who have been educated





НВО ШКОЛА МИРА КРАГУЈЕВАЦ

Трг слободе 1 / 4 34000 Крагујевац Тел/фах :034 315 078 ; 332 767; 063 8 150 989

www.skolamira.org.rs e-mail:; skolamira@gmail.com



2014. PECYPCHU LIEHTAP 3A MINITIPEMENTALUNJY HALINOHAJIHE CTPATEUNJE 3A MINAJE

young people to share their media knowledge and experience. It is certainly one of the great experts of this youth education colleague Svetlana Lebedeeva from Jekatarinburg, confirming with her dissertation this tneme.

In Serbia, unfortunately, media education of young people in schools is not so organized as in Russia. But our desire and willingness is that we all the omissions and deviations eliminate and reach the level that they have some other countries in the world, because it is now a civilizational value. Therefore, we hope that this scientific Ph.D thesis of Svetlana Lebedeeva, as well as constantly further cooperation with her and our school newspaper, be beneficial for the young people of Russia and Serbia, but also for many other countries, as an example of good practice in media education of young people. Thanks to the school newspaper CLASS from Jekatarinburg, young people from Russia were able to familiarize themselves with Serbia, WITH the ancient capital city of Kraguevac, but also with the tragedies, which were exposed young people of Serbia during the World War II, when the fascists in one day shot thousands innocent citizens from Kragujevac gymnasium students, their professors and the director of the school. The next tragedy was in 1999, when NATO from 19 "civilized countries from Europe" brutally day and night for 78 days bombed and killed citizens of Serbia.

Our school newspaper is a silent witness to the tragedy of our city and our citizens, but also the hope that humanity will be able to fight the evils, such as war and killing people. In this context media education of students and young people, has a priceless and historical value and responsibility.

01.12.2014. Kragujevac

Prof. PETAR STEFANOVIC
Polytechnic School Kragujevac
(www.politehnicka.kg.edu.rs)
Chief Editor of the school newspaper "OUR LIFE"



Школа мира" Крагујевац,



Отзыв о диссертации Светланы Викторовны Лебедевой, названную «Школьные издания как фактор развития медиаобразования в современной России».

Мы, коллеги Светланы Викторовны Лебедевой из Сербии, с огромным удовольствием приняли новость о том, что она подготовила серьезную и важную диссертацию на тему "Школьные издания как фактор развития медиа-образования в современной России".

С нашей коллегой Светланой Лебедевой мы прекрасно сотрудничали на протяжении нескольких лет по вопросам ученических печатных изданий в наших школах, а так же обменивались опытом обучения юных журналистов. Эта рецензия из далекой дружественной Сербии, города Крагуевац — первой столицы Сербии. Он всегда был и остается культурным центром Сербии. В нашем городе была издана первая в Сербии газета, названная "Novine srbske" (Газета Сербии). Наш город был центром сосредоточения самых известных писателей, журналистов и другой просвещенной интеллигенции Сербии.

В нашем городе, в Ecole Polytechnique (<u>www.politehnicka.kg.edu.rs</u>), который в этом году празднует юбилей – 160 лет, в 1938 появилась первая школьная газета под названием «Наша жизнь», и она выходит до сих пор. Мы были невероятно рады, когда познакомились с нашей коллегой Светланой Лебедевой и через ее высокопрофессиональную работу с молодыми людьми в школьном журнале «Класс», который несколько раз выигрывал серьезные награды во многих конкурсах в Российской Федерации.

Мы согласны с коллегой Светланой Лебедевой в том, что из-за информационных технологий мир никогда не будет прежним. Эксперты говорят, что миром управляет тот, у кого есть информация. В таком разнообразном медиа-мире обучение молодых людей очень важно. Прежде всего, есть мотивация молодежи быть вовлеченными в создание и дизайн обучающих программ во всех формах, от печатной до электронной. Диссертация коллеги Лебедевой особенно впечатлила нас тем, что она представила в ней исторический обзор развития медиа-обучения в России, включая печатные издания, некоторые из которых даже были рукописными.

Похожая, но не идентичная ситуация была и в Сербии. Многие интеллектуалы начинали свой литературный и культурный путь в школьных газетах, и это сыграло в их карьерах неотъемлемую роль, о чем отните гордостью отмечают в своих биографиях. А потом Сербия, как и Россия,

пришла к изменениям как в медиа-обучении, так и в публикации школьных газет. Можно сказать, что с появлением огромных возможностей, данных информационными технологиями, начинается новая, великая и неудержимая волна интереса ко всем СМИ и получению ценной информации, не только в наших странах но и во всем мире. В контексте подобной философии Томас Фридман выдвигает новую идею — мир плоский. Информационные технологии дали всем креативным людям мира равные возможности. В таком случае, медиа-обучение молодежи очень важно, равно как и эксперты, которые были обучены делиться своим опытом и знаниями в сфере СМИ. Без сомнения одним из таких экспертов в обучении молодых является Светлана Лебедева, подтверждающая это своей диссертацией на подобную тему.

В Сербии, к сожалению, медиа-образование развито не так хорошо, как в России. Но мы хотим и стремимся к ликвидации всех белых пятен и задержек и к достижению уровня других стран, так как теперь это — показатель цивилизованности. Поэтому мы надеемся, что данная докторская диссертация Светланы Лебедевой, так же как и дальнейшее сотрудничество с ней будут плодотворными для молодежи России, Сербии и других стран, как пример хорошей практики в медиаобразовании молодежи. Благодаря школьному журналу «Класс» из Екатеринбурга, школьники из России смогли познакомиться с Сербией и ее древней столицей — Крагуевацем, и с трагедиями, перенесенными подростками Сербии во время Второй мировой войны, когда фашисты однажды расстреляли тысячи невиновных гимназистов Крагуеваца, их профессоров и директора школы. Следующая трагедия произошла в 1999, когда войска НАТО от 19 «цивилизованных государство Европы» круглосуточно на протяжении 78 дней бомбили и убивали граждан Сербии.

Наша школьная газета — тихий свидетель трагедий нашего города и наших граждан, но также надежда на то, что человечество сможет побороть зло, такое как война и убийства людей. В этом контексте медиа-обучение студентов и подростков имеет неоценимое и историческое значение.

Профессор Петар Стефанович

Политехническая школа г.Крагуевац

Главный редактор школьной газеты «Наша жизнь»

Rangel & M. grange and a second a second and a second and a second and a second and a second and

Topelogram / Mil mi)